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88523060ارتباط با ما

چند سالي اس��ت كه توليد قطعات هواپيما و 
تعمير و رفع عيوب بالگرده��ا در داخل ايران 
انجام مي شود و اين نش��ان از اعتماد به نفس 
و اراده بالاي جوانان و متخصص ايراني دارد. 
بر همين اس��اس يكي از متخصصان رش��ته 
الكترونيك دس��ت به توليد قطعه اي زده كه 
هنوز هم صنع��ت هواپيمايي كش��ور درگير 

واردات آن است. 
ميثم حاجي متول��د ۱۳۶۵ تهران اس��ت. او 
مدرك كارشناسي ارشد رش��ته الكترونيك 
دارد و مي گويد: »با توجه به اينكه حضرت آقا 
به توليد داخل و دانش بنيان بودن محصولات 
تأكيد داشتند، اواسط دهه 80 حدود يك سال 
موارد مختلف و زمينه ه��اي گوناگون را مورد 
بررس��ي قرار داديم تا بدانيم در چه حوزه اي 
ورود كني��م تا نياز كش��ور را برط��رف كند و 
هم راس��تا با علاقه و رش��ته دانشگاهي يعني 
الكترونيك باش��د. به همين دليل ش��ركتي 
را به نام ش��ركت فن��اوري هوش��مند راگا در 
سال ۱۳88 ثبت كرديم. هر چند در آن سال 
دانشجو بوديم و فعاليت زيادي در اين زمينه 
نداشتيم، اما از سال ۱۳۹۳ به صورت پاره وقت 
كاره��اي تحقيقاتي و پروژه ه��اي كوچك را 

شروع و در دس��تور كار قرار داديم. در نهايت 
از سال ۱۳۹۷ تاكنون پروژه صنايع پيش رو را 
در دستور كار قرار داديم و از آن زمان تاكنون 
محصولات مان هم به خوبي ش��ناخته شده و 

توانسته ايم اعتماد خيلي ها را جلب كنيم.«

اي��ن پژوهش��گر عرص��ه دانش بني��ان ادامه 
مي دهد: »با توجه به تحريم هاي��ي كه ايران 
در هم��ه زمينه ها بالاخص صنع��ت هوايي با 
آن روبه روس��ت، بر آن ش��ديم ت��ا يك منبع 
انرژي اس��تارت قابل حمل و عملياتي، براي 
هواپيماهاي ترابري سبك و بالگردها طراحي و 
توليد كنيم. با نصب اين دستگاه، خلبان ديگر 
دغدغه تعداد دفعات فرود و استارت مجدد را 
نخواهد داش��ت و نيازي به روش نگه داشتن 
يك موتور، در جزاير و مكان هايي غير از پايگاه 
هوايي نيست. بنابراين عمر عملكردي موتورها 
افزايش و همچنين كاهش مصرف سوخت را 
به دنبال خواهد داشت. به وسيله اين دستگاه و 
بدون استفاده از باتري داخلي هواپيما يا بالگرد، 
خلبان به راحتي مي تواند با هر بار شارژ كامل 

بيش از ۱۴ متر استارت بزند.«
حاجي با اش��اره به اينكه هر كاري با قدم اول 
و با امكانات كمتر ش��روع مي ش��ود و به مرور 
پيشرفت كرده و توس��عه مي يابد، مي گويد: 
»در حالي كه ش��ركت ما كوچك اس��ت، اما 
محصولات م��ا مورد قبول واقع ش��ده و از آن 
اس��تقبال خوبي صورت گرفته اس��ت. اينها 
باعث مي شود كه كشورمان به خارج از مرزها 

وابستگي نداش��ته باش��د و كارهاي مان را با 
محصولات توليد داخل پيش ببريم.«

متخصص حوزه الكترونيك با تأكيد بر اينكه ما 
نياز به حمايت هاي مالي كم بهره داريم، تصريح 
مي كند: »وام هايي كه در اختيار ما قرار گرفته 
است، داراي سودهاي بالايي حدود ۱8 تا ۲۴ 
درصد هستند. حتي شركت هاي سرمايه گذار 
كه پاي كار مي آيند هم سود ۴0درصدي طلب 
مي كنند. ما حساب مي كنيم كه چقدر بايد از 
محصولات مان را بفروشيم كه هم جوابگوي 
س��ودها باش��يم و هم درآمدي كسب كنيم. 
اگر قرار باشد اينقدر س��ود بدهيم كه قيمت 
محصولات ما با نمونه خارجي و وارداتي تفاوت 

چندان زيادي نخواهد داشت.«
او درخواست دارد تا مسئولان امر براي فضاي 
كاري چنين فعاليت هايي چاره اي بينديشند 
و مي گويد: »مثلًا محصولات شركت ما خاص 
اس��ت و هر جايي نمي توانيم كارمان را انجام 
دهيم. بارها از س��ازمان ها و نهادهاي مختلف 
در شهر ري درخواس��ت و پيگيري كرديم كه 
فضاي مناس��بي مثل پارك علم و فناوري در 
اختيارمان بگذارند، اما چنين فضايي نيست. 
بنابراين ناچاريم براي انج��ام كارهاي مان از 

ش��هر ري به تهران برويم و اي��ن رفت و آمد 
برايمان دش��وار است. خواس��ت ديگر ما اين 
است كه محصولات مان به ارگان هايي كه به 
آن نياز دارند، معرفي شود تا هم از واردات آن 
جلوگيري كنند و هم با ديد قله هاي بالاتري را 
ببينند و به واردات اين محصولات فكر شود.«

به گفته اين بسيجي پژوهشگر تأكيد مي كند: 
»در اين مدت معاونت علمي سپاه سيدالشهدا 
استان تهران كمك هاي زيادي به ما كرده و 
حامي مادي و معنوي ما ش��ده اس��ت. سال 
گذش��ته و امس��ال نيز معاونت س��ازندگي 
سپاه سيدالش��هدا از ما حمايت كرده است. 
پيشنهاد من به آنهايي كه قصد كارآفريني و 
راه اندازي يك كسب و كار مؤثر را دارند، اين 
است كه پيش از ورود به هر كاري تحقيقات 
گس��ترده اي در كارش��ان انجام دهند. براي 
توليد يك محصول باي��د هم به خروجي كار 
فكر كنند و مورد بررسي قرار دهند و هم بازار 
را بسنجند. از طرفي پشت كار داشتن و عدم 
دلسردي و حضور در نمايشگاه هاي مختلف 
نيز اهميت زيادي دارد تا هم تجربيات ساير 
كشورها را ببينند و بش��نوند و هم بازاريابي 

كنند.«

با توجه ب�ه تحريم هايي كه ايران در 
همه زمينه ها بالاخص صنعت هوايي 
با آن روبه روس�ت، بر آن ش�ديم تا 
ي�ك منب�ع ان�رژي اس�تارت قابل 
حمل و عملياتي، براي هواپيماهاي 
ترابري س�بك و بالگردها طراحي و 
تولي�د كنيم. با نصب اين دس�تگاه، 
خلبان ديگر دغدغ�ه تعداد دفعات 
فرود و اس�تارت مج�دد را نخواهد 
داش�ت و نيازي به روش نگه داشتن 
يك موتور، در جزاي�ر و مكان هايي 
غي�ر از پاي�گاه هواي�ي نيس�ت

  كارآفرينی با استفاده از ظرفيت استان ها

گزارش تصویری

تأمين قطعات بالگرد و هواپيما
با دانش  جوانان ايراني

ورود جوان�ان و كارآفرينان به عرص�ه توليد مي تواند 
تحولي بزرگ در اقتصاد كشور به وجود بياورد. مشاركت 
م�ردم در اقتصاد ب�ه منزل�ه اقدامي ب�زرگ در جهت 
شكوفايي صنايع و اش�تغالزايي و رفع بيكاري هاست. 
بر همي�ن اس�اس در اكث�ر اس�تان هاي اي�ران زنان و 
مرداني ك�ه مي دانند، مي توانن�د كاري كنند به ميدان 
آمده اند تا به كم�ك ديگر ش�هروندان تصميم بزرگي 
بگيرند. خانم ب�اروج از جمله كارآفريناني اس�ت كه با 
اس�تفاده از ظرفيت هاي موجود در اس�تان هرمزگان، 
عرصه صنايع دس�تي را برگزيده و حالا براي 200 نفر به 
صورت مستقيم و غيرمستقيم شغل ايجاد كرده است. 

  
خانم فرخن��ده باروج، متولد س��ال ۱۳۶۵ در جزيزه هرمز 
اس��ت. او از ۱۳ س��الگي كنار مادرش هنره��اي مختلف 
صنايع دستي را آموزش ديده و دوخت البسه محلي استان 
هرمزگان را ياد گرفته است. او در مورد واحد فناوري كه دارد 
و زمينه كاري آن مي گويد: »البسه محلي استان هرمزگان 
ش��امل خوس دوزي، زربافي و گلابتون دوزي مي باشد كه 
اين نوارها و گلابتون دوزي ه��ا را روي پارچه ها و تورهاي 
مختلف به صورت شلوار و لباس و شال )جلبل وارني(، چادر 
و لباس هاي مجلسي و اداري، همچنين زيورآلات سنتي و 

كيف و كفش استفاده مي شود.«
از او مي پرس��يم از چه زماني فعاليت خ��ود را آغاز كرده و 
تاكنون چه موفقيت هايي در اين مس��ير به دست آورده و 
دستاوردهايش چه بوده است، توضيح مي دهد: »۱۳ سال 
بيشتر نداشتم كه شروع به آموزش ديدن كردم و در عرض 
دو سال به مهارت خوبي رسيدم، به طوري كه از ۱۵ سالگي 
مي توانستم كارهاي خوبي براي مش��تري ها آماده كنم. از 
سال ۱۳۹۴ به صورت تعاوني فعاليت هاي مان را همراه با 

خانواده شروع كردم. از همان زمان در نمايشگاه هاي زيادي 
در داخل كشور و خارج از ايران شركت كرده و موفق شديم 

خيلي قوي وارد بازارهاي داخلي و خارجي بشويم.«
خانم باروج در مورد زمينه فعاليت و نوع محصول و خدمات 
ش��ركت فناورش توضيح مي دهد: »صنايع دستي استان 
هرمزگان و صادرات آن مهم ترين كار ماست. تعاوني ما در 
بحث شناسايي افراد، آموزش، بالابردن توانمندي بانوان و 
توليد البسه محلي استان فعاليت مي كند. بر همين اساس 
ما مواداوليه و تمام تجهي��زات را در اختي��ار توليدكننده 
ق��رار مي دهيم و خريده��ا هم به ص��ورت تضميني انجام 
مي شود. تمام كساني كه با ما كار مي كنند، خوب مي دانند 
توليدات شان روي دست شان نمي ماند و با قيمتي كه از قبل 
تعيين شده تمام كارهاي شان را مي خريم، يعني آنها از همان 

روز اول كه مي خواهند چيزي توليد كنند، مي دانند براي 
فروش محصولات شان هيچ مشكلي نخواهند داشت.«

اين خانم كارآفري��ن در مورد اش��تغالزايي و به كارگرفتن 
افراد در عرصه توليد صنايع دس��تي مي گويد: »هم اكنون 
۶۷ نفر پرسنل در زير مجموعه خودمان داريم كه ۱0نفر از 
اين اعضا هم در بخش هايي كه مش��غول هستند، هر كدام 
بين هفت تا ۱۵ نفر نيروي فع��ال و توليدكننده دارند. در 
مجموع بيش از ۲00 نفر به صورت مستقيم و غيرمستقيم 

با ما همكاري دارند.«
او در پاسخ به اين س��ؤال كه محصول واحد فناور شما چه 
بخشي از نيازهاي مردم و كشور را برطرف مي كند، می گويد: 
»در بحث پوش��ش بانوان، طرح و نقش��ي كه به پارچه ها 
مي دهيم، باعث مي ش��ود كيفيت توليدات داخلي به نحو 

چش��مگيري بالا برود؛ ضمن اينكه اين كار و توليداتي كه 
انجام مي شود براي خانم هايي كه در خانه هستند و شرايط 

كار بيرون از خانه را ندارند هم درآمدزايي داشته باشد.«
خانم ب��اروج به نواق��ص و كمبوده��ا در راه تجاري س��ازي 
محصولات فناور اش��اره كرده و ادامه مي دهد: »ما مشغول 
تجاري س��ازي هس��تيم و حتي برندي را ب��راي ثبت آماده 
كرده ايم كه كارهايش در حال انجام است، اما مشكلات خط 
توليد در ايران تمامي ن��دارد. ما بايد به مواداوليه ارزانقيمت 
دسترسي داشته و بتوانيم تمام لوازم مورد نياز را در كمترين 
زمان ممكن تهيه كنيم تا نتيجه كار و محصولات مان به صرفه 

باشد، اما بازار تلاطم دارد و نمي شود به فردا اميدوار بود.«
اين بانوي كارآفرين در مورد حمايت لازم و انتظارات شان از 
دانشگاه ها و مراكز و نهادهاي مربوطه و مسئولان مي گويد: 
»در بحث حمايت ها از طرف بس��يج سازندگي تسهيلاتي 
دريافت كرديم كه اين باعث شد مسيري كه بايد در عرض 
چند سال پيش مي رفتيم، سرعت بگيرد و به خوبي بتوانيم 
به اهداف مان برسيم. بسيج نيروي حمايتگر و هميشه در 
صحنه است. ما بارها خواس��ته ايم كاري انجام دهيم، براي 
مشورت به س��راغ كارشناسان بس��يج رفته ايم و در طول 
مسير هم اگر مشكلي پيش بيايد، تسهيلگران بسيج كمك 
حالمان بوده اند. حمايت هاي بسيج موجب شد تا در كارها 
پيش��رفت كنيم و در جزيره هرمز در بح��ث توليد صنايع 
دستي و گردشگري يك تحول بسيار خوب و بزرگ ايجاد 
كنيم و خانواده هاي زيادي را تحت پوش��ش قرار داده و با 
اشتغالزايي براي آنها بتوانيم برايش��ان درآمدزايي و شغل 

پايدار ايجاد كنيم.«
اين بسيجي فعال معتقد است كه در جهت رشد و شكوفايي 
واحدهاي توليد فناور نيازمند برگزاري دوره هاي آموزشي 

براي خانواده ها و نوجوانان و جوانان باشيم. 

اشتغالزایی بانوی هرمزگانی برای 200 نفر در حوزه صنایع دستی

محمد رضا هاديلو

پرونده
نخبگان پيشگامان 

تحول در اقتصاد

بس�ياري از صنايع دنيا به خاط�ر تخصصي بودن در 
انحصار چند كشور هستند. صنايع هوايي و هواپيمايي 
از جمله آنهاست، اما جوانان ايراني نشان داده اند اگر 

مورد توجه و حمايت قرار بگيرند، مي توانند 
دست به كارهايي بزنند كه در بيشتر 

كش�ورها كس�ي س�عي نمي كند 
حتي به آنه�ا فكر كن�د. طراحي و 

ساخت منبع انرژي استارت قابل حمل و 
عملياتي، براي هواپيماهاي ترابري سبك و بالگردها 
به دست جوانان بسيجي مهر تأييدي بر توانمندي و 
قدرت ايرانيان اس�ت. ميثم حاجي كه داراي مدرك 
كارشناسي ارشد رشته الكترونيك است يك ايده را 
به محصولي ارزشمند تبديل كرده و حالا معتقد است 

براي پيشرفت ايران فقط بايد جوانان را باور كرد. 

گفت وگوي »جوان« 
با مدير شركت دانش بنيان فرتاك دانش كوير

ساخت دستگاه »اكسيژن ساز«
 تحقق فعل »ما مي توانيم« است

 ابتدا توضيحاتي در مورد شركت 
دانش بني�ان فرت�اك و زمين�ه 

فعاليت هاي آن بفرماييد. 
ش��ركت فني مهندس��ي فرتاك دانش كوير 
متش��كل از جوان��ان نخب��ه در رش��ته هاي 
مهندس��ي پزش��كي، مكاني��ك، الكترونيك 
و lT مي باش��د. دس��تان پرتوان مهندسين 
مجموعه فعل خواس��تن را با ساخت دستگاه 
اكسيژن ساز تحقق بخش��يده است. نخبگان 
فرتاك به صورت پيوسته در تلاش هستند تا 
با تحقيق و پژوهش جهت ارتقاي محصول يا 
نوآوري و ساخت محصول جديد نياز جامعه 

پزشكي و بهداشت درمان را مرتفع كنند. 
از چه زماني كارت�ان را به صورت 
رسمي ش�روع كرده ايد و تاكنون 
چه موفقيت ها و دس�تاوردهايي 

داشته ايد؟
ش��ركت فرتاك دانش كوير در اواخر س��ال 
۱۳۹۹ به طور رسمي فعاليت خود را با هدف 
دسترسي آس��ان بيماران به امكانات درمان 
شروع كرد كه در گام اول موفق به اخذ مجوز 
توليد و بعد از آن تمام مجوزات ديگر ش��د و 
عنوان شركت برتر كش��وري را در اين حوزه 

كسب كرده است. 
محص�ول و خدمات اين ش�ركت 

فناور چيست؟
شركت ما در زمينه تحقيق، توسعه، طراحي 
و س��اخت تجهيزات پزش��كي فعاليت دارد 
كه در حال حاضر موفق به س��اخت دستگاه 

اكسيژن ساز شده ايم. 
 اين دستگاه چه كمكي به بيماران 
كرده و چه نيازي از مراكز درماني 

را مرتفع مي سازد؟
 ما با توليد اين محصول و پياده سازي برخي 
سيستم ها روي آن در تلاش هستيم تا يكي از 
نيازهاي اصلي و مشكلات بيماران را برطرف 
كنيم. با استفاده از اين دستگاه در حوزه هاي 
زيادي مي توان شاهد اتفاقات خوب بود. مثلًا 
در بخش هاي حمل و نقل و ارتباط با پزشك، 
بيماران به دردس��ر نمي افتند. اين سيستم، 
پايش لحظه اي و حساس��يت بيمار نس��بت 
به كوچك ترين آلودگي را نش��ان مي دهد و 
انتقال بيماري در صورت اس��تفاده ش��خص 
ديگر از دستگاه اتفاق نمي افتد. ضمن اينكه 
دشواري اس��تفاده معلولان و س��المندان از 

دستگاه هاي قبلي در اين دستگاه وجود ندارد 
و نياز همزمان به چندين دس��تگاه هم از بين 
رفته است. دستگاه هاي مشابه خارجي قيمت 
بالايي دارند، اما ما توانسته ايم اين مورد را هم 
مديريت كرده و دستگاهي بسازيم كه بسيار 

به صرفه و اقتصادي است. 
چه نواق�ص و كمبودهايي در راه 
تجاري س�ازي محصولات فناور و 

دانش بنيان داريد؟
فشار مالي و تأمين نشدن نيازها در اين حوزه 
مش��كلات زيادي را ب��ه وجود آورده اس��ت، 
ضمن اينكه نمي دان��م چرا در اي��ران موانع 
موجود در راه مجوزگيري آنقدر زياد اس��ت. 
وقتي چند ج��وان مي خواهن��د قدمي در راه 
موفقيت كش��ور و س��ربلندي آن بردارند، با 
قوانين دست و پاگيري روبه رو مي شوند كه نه 
تنها سرعت آنها را مي گيرد، بلكه در مواقعي 
موجب دلس��ردي و بخش��يدن عطاي كار به 

لقايش مي شود. 
آيا از س�وي دانش�گاه و مراكز و 
نهادهاي مربوطه حمايت شده ايد 
و انتظارتان از مسئولان چيست؟

صحبت كردن از مسئولان يك كار تكراري و 
بي ثمر اس��ت. برخي از مديران نمي خواهند 
هيچ كاري در كش��ور اتفاق بيفت��د. مهم اين 
است كه هيچ مقام بالادستي هم به سراغ اين 
مديران نمي رود و وقتي ما اعتراض و انتقادي 
مي كنيم به راحتي كنار گذاشته مي شويم. از 
مسئولان توقع حمايت چه از نظر معنوي و چه 

از نظر مادي داريم.
 بنده در چندين كش��ور ش��اهد ب��وده ام كه 
دولت ها در كن��ار كارآفرين��ان و مخترعان و 
جوانان مستعد مي ايس��تند و از آنها حمايت 
مي كنند. آنها مي دانند هر اختراع و كار مهمي 
كه در كشورش��ان انجام شود، در نهايت سود 
دو طرفه اي دارد و تمام شهروندان مي توانند 

از نتايج و ثمرات آن بهره ببرند. 
براي توس�عه و ش�كوفايي مراكز 
رش�د و واحدهاي توليدي فناور 

چه پيشنهادي داريد؟
قبل از هرچيز آقايان مس��ئول و سازمان ها و 
نهادها از چوب گذاش��تن لاي چرخ حركت 
جوانان خ��ودداري كنند و بع��د از آن زمينه 
شكوفايي استعدادها و خلق ايده هاي جديد 

را فراهم كنند. 

گفت وگو

يك�ي از ويژگي ه�اي جوانان تحصيلك�رده و متخص�ص ايراني اين اس�ت كه كار 
تحقيق و پژوه�ش را ادام�ه داده و مي خواهند هر طور ش�ده دس�ت ب�ه اقدامي 
بزرگ بزنند. درس�ت مثل ش�ركت دانش بنيان فرت�اك دانش كوير ك�ه جمعي از 
متخصصان حوزه هاي مختلف در آن گرد هم آمده و حالا مشغول طراحي و ساخت 
تجهيزات پزشكي هستند. براي كسب اطلاعات بيشتر از فعاليت هاي اين شركت 
به س�راغ مديرعام�ل آن يعني آق�اي س�يدمحمدمهدي رض�وي، دانش آموخته 
دكت�راي مهندس�ي مكاني�ك رفتيم ت�ا گفت وگويي با ايش�ان داش�ته باش�يم. 


